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تغییرات مدیریتی زاکانی و 
دغدغه های کارگران شهرداری

شــرق:  مهــدی اقراریان، عضو شــورای 
شــهر تهــران، در تذکر پیش از دســتور 
خود در جلســه امروز شــورا به انتقاد از 
عملکرد شــهردار تهــران پرداخت. او از 
تغییرات متعدد مدیریتی در دوره زاکانی و 
مشکلات کارگران شهرداری سخن گفت و 
تأکید کرد  این موارد باید مورد توجه جدی 

قرار گیرد.
مهدی اقراریان، عضو شــورای شــهر 
تهران، در صحن شــورای شــهر تهران با 
انتقــاد از عملکــرد مدیریتی شــهرداری 
تهران، تذکــری به شــهردار و مجموعه 
مدیریتی او داد. او در ســخنان خود اشاره 
کــرد  به محض اینکه منتقــدان عملکرد 
شــهرداری تذکراتــی می دهنــد، برخی 
رســانه ها و گروه ها بلافاصله وارد پروژه 
تخریب می شــوند و این اقدامات به یک 
رویه  تبدیل شده است. اقراریان بیان کرد: 
«هرچقدر که به انتخابات شوراها نزدیک 
می شــویم، این رویه شــدیدتر می شود و 
متأســفانه تذکرهای مکرر ما به کســانی 
که پشت این حوادث ممکن است باشند، 

فایده ای ندارد».
او در ادامه بــه وضعیت مدیریتی در 
شهرداری تهران اشــاره کرد و گفت: «ما 
به آقای زاکانی گفتیم که شــما در عرض 
چهار ســال، پنج مدیرعامــل مترو عوض 
کردیــد». ایــن تغییرات متوالــی مدیران 
در شــهرداری تهــران به گفتــه اقراریان 
قابل کتمان نیســت و عملکرد مجموعه 
مدیریتی شــهرداری را زیر سؤال می برد. 
او افزود: «استدلال و نگاه رفقای شما در 
شــورا این بود که وقتــی تصمیم گرفتیم 
شــهردار را جابه جا کنیم، نباید اجازه داد 
ثبات مدیریتی آســیب ببیند؛ اما وقتی به 
کارنامه عملکرد شــما نــگاه می کنیم در 
برخی مجموعه ها تا شــش بار و پنج بار 
مدیر تغییر کرده اســت. این فهرســت را 
داریم و ما فکر می کنیم این کار غلط است 
و این قابل کتمان نیست و مشخص است 

شما چند بار حکم زده اید».
این عضو شورای شــهر تهران سپس 
به وضعیــت کارگران شــهرداری تهران 
پرداخــت و گفــت: «شــهرداری تهران 
می بایســت به امنیت شغلی، ایمنی کار، 
وضعیت مالی و وضعیت مسکن کارگران 
و فرهنــگ محیــط کار توجــه کنــد». او 
ادامه داد  در حالی کــه برخی از کارکنان 
شــهرداری که از خارج به این مجموعه 
آمده اند، مشکلی ندارند، کارگران نیازمند 
توجه بیشــتری هســتند. اقراریان خطاب 
به شــهردار تهران گفت: «حداقل فکری 
به حال کارگران شــهرداری کنید. بالاخره 
رفقــای شــما کــه از جاهــای دیگر به 
شــهرداری می آیند مشــکلی ندارند، اما 

کارگران نیازمند دستگیری هستند».
نادعلی، دیگر عضو شــورای شــهر 
تهران، در واکنش به ســخنان اقراریان 
در ایــن جلســه گفــت: «می گویند که 
می خواســتند شــهردار را عــوض کنند 
و موافقــان اعــلام کرده انــد که چون 
می خواهنــد ثبــات برقرار باشــد، نباید 
شــهردار را تغییر دهیم». او ادامه داد: 
«اعضای موافق شــورا معتقد بودند که 
جریان خدمت به خوبــی پیش می رود 
و معتقد بودیم شــهردار موفق است و 
باید حمایت می کردیــم». این اظهارات 
به وضوح نشان دهنده اختلاف نظرهایی 
اســت که در میان اعضای شورای شهر 
تغییرات  و  زاکانی  درخصوص عملکرد 
مدیریتــی در شــهرداری تهــران وجود 

دارد.
نادعلــی همچنیــن در ادامه به نقد 
اقراریــان نســبت به وضعیــت کارگران 
شهرداری پاســخ داد و گفت: «این ادعا 
وجــود دارد کــه مدیرانی کــه از بیرون 
آمدند مشــکلی ندارند و کارگران مشکل 
دارنــد. ما نباید فضای موجود را تحریک 
کنیم. حرفی که ما پشت تربیون می زنیم 
چه احساســی به کارگــران می دهد؟». 
این سخنان به نوعی تلاش برای تعدیل 
انتقادات و حفظ وحدت در میان اعضای 
شــورا بود، اما اقراریــان و برخی دیگر از 
اعضا همچنان بر لزوم توجه به مشکلات 
کارگران و وضعیت مدیریتی شــهرداری 
تأکید داشــتند. نادعلــی در ادامه افزود: 
«این گونه نیست که کسی به فکر کارگران 
نباشد». او سپس تصریح کرد: «اقدامات 
و دغدغه هایــی کــه شــهرداری بــرای 
کارگران داشته، باید ارائه شود و اگر ایراد 
منطقــی داریم می توانیــم مطرح کنیم. 
نباید بافت زحمتکش را با این ســخنان 
تحریک کنیم». او با این سخنان به وضوح 
تلاش می کرد از شدت انتقاد از وضعیت 
کارگران بکاهد و فضای شورا را به سمت 

گفت وگو و هم فکری سوق دهد.

 بحران در حریم
شــرق: در حالی که پایتخت با مشکلات گســترده ای در حوزه توسعه 
بی ضابطــه و تجاوز به حریم شــهری روبه روســت، لغــو بخش نامه 
مدیریت یکپارچه حریم تهران از سوی وزارت کشور، به موضوعی پرحاشیه در 
فضای مدیریت شهری بدل شده است. از دید مسئولان شورای شهر تهران، این 
تصمیم نه تنهــا موجب چنددســتگی و هرج ومرج در سیاســت گذاری کلان 
می شــود، بلکه دســت زمین خواران و ســودجویان را در تغییــر کاربری های 

غیرقانونی باز می گذارد.
روز گذشته مهدی چمران برای دومین بار هشدار داد که تجاوز به زمین های 
عمومی و بی برنامگی ها شــروع شده است. کشمکشی در مناطق ۱۷، ۱۸ و ۱۹ 
ایجاد شده و درگیری هایی بین شهرداری های مناطق با شهرداری دیگر شهرها 
وجود دارد و بلبشــویی ایجاد شــده و نمی دانم چه چیزی عاید آنها می شــد 
که بخش نامه صادر کرده اند. مردم قطعا ســود نمی برند و کارخانه خواران و 
زمین خواران سود خواهند برد. با وزیر کشور و استاندار نامه نگاری هایی صورت 

گرفته و امیدواریم به خودشان بیایند و وضعیت را درست کنند.
لطف االله فروزنده، معاون هماهنگی امور مناطق شــهرداری تهران هم از 
مســئولان، دولت و وزارت کشور درخواســت کرد اختیار اقدامات درخصوص 

حریم پایتخت به شهرداری تهران بازگردد.
او با اشاره به ساخت وساز غیرمجاز در پایتخت، گفت: ساخت وساز در حریم 
شــهر تا حدودی به صورت غیرقانونی انجام می شــود. در گذشته، مسئولیت 
حریم شــهر در دوران استاندار قبل تهران به شهرداری تهران واگذار شده بود 
و بــا قاطعیت با متخلفان برخورد کردیم و روند مشــخصی به آن دادیم، اما 
متأسفانه اخیرا بخش نامه ای صادر شده که طی آن اختیار حریم از شهرداری 

تهران گرفته شده و این موضوع مشکلاتی ایجاد کرده است.
وی ادامه داد: هم وزیر کشــور و هم مجموعه دولت چنین دیدگاهی دارند 
که شهرداری باید متولی آنجا باشد تا بتواند نظارت لازم را اعمال کند و ما نیز 
اعلام کرده ایــم که نظارت را بر عهده می گیریم، تســهیلگری انجام می دهیم 
و هــر منبع درآمدی که حاصل شــود بــرای خود حریم هزینه خواهد شــد. 
به هیچ وجه پول در جای دیگری هزینه نخواهد شــد؛ یعنی عوارضی که برای 
ساخت وساز دریافت می شود، در خود آن حریم برای توسعه سرانه ها استفاده 

خواهد شد.
معاون هماهنگی امور مناطق شــهردار تهران از مسئولان دولت و وزارت 
کشــور درخواست کرد: طرحی را که ما در دوران استانداری قبلی برنامه ریزی 
کــرده و توانســته بودیم نظارت خــوب و مؤثری در حریم اعمــال کنیم، احیا 
کننــد تا بتوانیم حریــم را در یک چارچوب قانونی و منطقی گســترش دهیم؛ 
به  گونه ای که هم مردم بتوانند مجوز ســاخت بگیرند و کارهایشــان را انجام 
دهند و هم دســت زمین خواران و واســطه ها کوتاه شــود و در نهایت بتوانیم 

موضوع سرانه ها را نیز پیگیری کنیم.
وی با اشــاره به سرانه فضای سبز در ســطح مناطق تهران، اظهار کرد: در 
تهران وضعیت سرانه فضای سبز خوب است؛ به  طوری  که سرانه فضای سبز 
نزدیک به ۱۷ مترمربع برای هر نفر است. در برخی از مناطق، این سرانه به ۲۸ 
مترمربع نیز می رســد؛ اما در مناطق مرکزی ســرانه پایین تر است چراکه زمین 

در دسترس وجود ندارد.
فروزنده ادامه داد: یکی از مباحث ما این است که تمامی جرائمی که بابت 
فضای ســبز دریافت می شود، در یک حساب مشخص نگهداری شده و صرف 
خرید زمین برای توسعه فضای سبز می شود. به طور مثال منطقه ۸ به  شدت 
با کمبود فضا مواجه اســت، اما با تدبیری که اندیشیده شد، توانستند ۱۰ پارک 

محلی ایجاد کنند.
معاون شــهردار تهران اضافه کرد: ما در تهران به دنبال آن هستیم که در 
هر حال املاکی را از مردم خریداری و تجمیع کنیم و فضای ســبز ایجاد کنیم. 
توجه بیشــترمان به ویژه در مناطق مرکزی است که با کمبود فضا مواجه اند و 

تلاش داریم سرانه مناسبی برای آنها فراهم کنیم.
هفته گذشــته رئیس شورای شــهر تهران با انتقاد شدید از لغو بخش نامه 
مدیریت یکپارچه حریم پایتخت، این تصمیم را خطایی اســتراتژیک دانســت 
که به افزایش ساخت وســازهای غیرقانونی و اتلاف ســرمایه های ملی منجر 
شده اســت. مهدی چمران گفت: چرا باید در موضوع حریم با شهرستان های 
اطراف دچار مشکل شویم؟ چه مسئله ای با این مناطق داریم که باید برای آن 
هزینه سنگینی مانند این حریم پراکنی پرداخت کنیم؟ استاندار پیشین با درایت 
و عقلانیت، مســئولیت مدیریت حریم را به شهرداری سپرد. اما متأسفانه این 

تصمیم مدبرانه توسط استاندار جدید یا معاون وزیر کشور لغو شد.
چمران با اشاره به تبعات این لغو گفت: ساخت وسازهای غیرقانونی امروز 
به شــدت افزایــش یافته اند. بعدا قــوه قضائیه وارد عمل می شــود و بناها را 
تخریــب می کند؛ این یعنی ثروت ملی را زیر خاک می کنیم. چرا از ابتدا قانونی 
و اصولی عمل نمی کنیم؟ چرا مصوبه شــورای عالی معماری و شهرســازی 
که در حضور رئیس جمهور وقت، شــهردار وقت، وزیر مسکن و دیگر مسئولان 

تصویب شد، اجرا نمی شود؟ به راحتی نادیده گرفته می شود.
مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران 
هــم لغو مدیریت یکپارچه حریم را اقدامی نادرســت توصیــف کرد که نظم 

شهری و برنامه ریزی کلان را زیر سؤال می برد.
مهدی عباســی با اشاره به سوابق تصمیمات قبلی گفت: در نامه استاندار 
ســابق تهران، موضوع واگذاری مدیریت حریم به شــهرداری تهران بر اساس 
طــرح ســاختاری حریم مطرح شــده بود اما متأســفانه، تحت فشــار برخی 
تقاضاها از ســوی شهرستان های اطراف و تمایل استانداری برای پاسخ به این 

درخواست ها، این تصمیم لغو و مدیریت حریم بین شهرستان ها تقسیم شد.
عباسی هشدار داد: این تصمیم گیری نوعی بی نظمی و آنارشی در مدیریت 
شهری ایجاد می کند و تمرکزگرایی مفید را به تمرکززدایی مضر تبدیل خواهد 

کرد. چنین بخش نامه هایی راه مداخلات بی ضابطه را باز می گذارند.
او راه حل را در ایجاد یک ســاختار مشترک دانست و گفت: نهادی مشترک 
با حضور شــهرداری تهران و شهرســتان های پیرامونی باید تشــکیل شــود تا 

به صورت هماهنگ و قانونی عمل کند.
عباســی تأکید کرد: ادامه این روند آســیب زا، نه تنها تهران، بلکه کل کشور 
را متأثــر خواهد کرد. بازنگری در این تصمیم یک ضرورت راهبردی برای آینده 
پایتخت اســت. رئیس کمیته شــفافیت و شهر هوشمند شــورای شهر تهران 
نیــز از وضعیت نابســامان ساخت وســاز در حریم پایتخت ابــراز نگرانی کرد 
و خواســتار تعیین ســریع نهاد متولی این حوزه شــد. احمد صادقی با اشاره 
به ســابقه ساخت وســازهای غیرمجاز گفته اســت: بخشــی از این مشکل به 
سیاست های کلان در مدیریت شهری بازمی گردد؛ چراکه این نوع ساخت وساز 

برای شهرداری ها درآمدزاست.
او مدعی شد: برخی شــهرداری ها چشم خود را روی تخلفات می بندند تا 
پرونده ها به کمیســیون ماده ۱۰۰ برود و جریمه ای بیشــتر از عوارض معمول 

اخذ شود؛ این رویه به یک منبع درآمد پایدار تبدیل شده است.
صادقی با هشــدار درباره فشار بر زیرساخت های شــهری افزود: برخی از 
این ساخت وســازها کاملا بدون نظارت انجام می شود. افزایش جمعیت بدون 

برنامه ریزی باعث بحران های شهری، از جمله در حوزه فاضلاب شده است.
او گفت: مشــکل فقط نبود قانون نیست، بلکه آشفتگی میان دستگاه های 
متولی باعث شــده وضعیت حریم شــهر تهران به نقطه بحرانی برسد. هنوز 

مشخص نیست متولی این حوزه چه نهادی است.

نورا حسینی: در ســال پایانی فعالیت دوره ششم 
مدیریت شــهری تهــران، لایحــه ای تحــت عنوان 
«چگونگــی ســرمایه گذاری بــرای تولیــد در کلیه 
حوزه های شهری» به صحن شورا آمد؛ لایحه ای که 
به اعتقاد کارشناســان در ظاهر می کوشد با ادبیاتی 
توســعه گرا، پاســخ گوی شــعارهای کلان همچون 
«حمایت از تولید» باشــد، اما در باطن، پرسش های 
اختیــارات شــهرداری،  دربــاره حــدود  بنیادینــی 
ظرفیت های واقعی مالی شهر، سازوکارهای شفاف 
نظارتــی و نســبت آن بــا نهادهــای ملی و اســناد 
بالادســتی ایجاد می کند. تقابل دیدگاه ها در شورا از 

نگرانی نسبت به عبور شهرداری از وظایف ذاتی اش تا انتقاد از کلی گویی های مالی بی پشتوانه تنها 
بخشــی از گره های این لایحه اســت؛ گره هایی که اگر با نگاه کارشناسی و سیاست گذاری شفاف باز 
نشوند، ممکن است به ابزاری برای انحراف منابع عمومی، رانت های پنهان یا حتی بهره برداری های 

سیاسی در آستانه تحولات انتخاباتی بدل شوند.
موضوعی که در صحن شــورا هم به آن اشــاره شــد و برخی از اعضای شــورا به مبهم بودن 
ســاختار لایحه و نبود شفافیت در تعریف مصادیق ســرمایه گذاری اشاره کردند و هشدار دادند که 
اعطای اختیارات گســترده به شهرداری بدون ارائه برنامه اجرائی مشخص، به معنای کنارگذاشتن 
نقش نظارتی شوراســت. از این منظر، لایحه بیشتر شبیه یک «چک سفیدامضا» است که می تواند 

زمینه ساز بروز رانت، فساد یا انحراف از مأموریت های قانونی شود.
بهروز شــیخ رودی، کارشناس مالیه و اقتصاد شهری، درباره لایحه پیشنهادی زاکانی «چگونگی 
ســرمایه گذاری برای تولید در کلیه حوزه های شــهری» به خبرنگار «شــرق» گفت: سال گذشته در 
چنین روزهایی زاکانی در قامت یک کاندیدای انتخابات ریاســت جمهوری از «یارانه طلا» و... حرف 
مــی زد تا بتواند رأی مردم را از آن خودش کند، اما متأســفانه تا آخــر نماند که ببینیم مردم به این 
وعده ها روی خوش نشــان می دهند یا نه! اکنون اما زاکانی در وقت اضافه مدیریت شــهری دوره 
ششــم به بهانه اجرای شــعار ســال یادش افتاده که بیاید و از شــورا مجوز «تأسیس نهاد مالی»، 
«انتشــار اوراق گواهی سپرده مدت دار خاص»، «بازارگردانی گواهی سپرده کالایی»، «ایجاد سکوی 
تأمین مالی جمعی»، «انتشــار اوراق تســویه خزانه شــهرداری»، «صندوق تأمین مالی شهرداری» 

و... را بگیرد!
این کارشــناس مالیه و اقتصاد شهری، در ادامه با اشاره به سهام داری شهرداری تهران در بانک 
شهر به «شرق» گفت: شهرداری تهران هم اکنون سهام دار بانک شهر است و علاوه بر ظرفیت های 
بانک شــهر از نهادهای مالی دیگری همچون شرکت ســرمایه گذاری، شرکت سبدگردان، صندوق 
ذخیره و... برخوردار اســت، بنابراین اگر زاکانی قصد اســتفاده از ظرفیت و ابزارهای بازار سرمایه را 
از ابتدای دوره ششــم داشت مشکل و مانعی بر سر راهش نبود، اما حالا در وقت اضافه مدیریتش 
یکدفعه یادش افتاده که بیاید و پیشــنهادهایی مثل «انتشار اوراق تسویه خزانه شهرداری» را روی 
میز چمران بگذارد که حتی پس از تصویب شــورا، نهادهای ناظر بازار پول و ســرمایه اجازه انتشار 
آن را تا زمان تهیه و تصویب ضوابط و دستورالعمل های اجرائی مربوط در شورای عالی بورس و... 

به شهرداری تهران نخواهند داد.
شیخ رودی در ادامه با اشاره به ادعاهای مطرح شده در دوره ششم برای فروش املاک شهرداری 
در بورس به خبرنگار «شرق» گفت: شــهرداری تهران که برخلاف ادعاهای پرسروصدای زاکانی و 
معاونانش نتوانست بیشتر از یک ملکش را در بورس عرضه کند و به علت مشکلات اعتباری توان 
اســتفاده کامل از ظرفیت قانونی انتشار اوراق مشــارکت که برابر قانون پرداخت ۵۰ درصد اصل و 
ســودش را دولت تعهد و ضمانت می کند، ندارد، با قول ایجاد نهاد مالی جدید و وعده استفاده از 

ابزارهای مالی توسط زاکانی در وقت اضافه مدیریتش کاری از پیش نخواهد برد.
معاون پیشــین محاســبات و پایش عملکرد شــورای شهر تهران در ادامه با اشــاره به اعداد و 
ارقام مطرح شــده در این لایحه گفت: شهرداری تهران که برای پرکردن خزانه اش در سال ۱۴۰۴ به 
اعمال تخفیف پلکانی تا ۳۲ درصد روی آورده اســت، با کدام منابع و چگونه می خواهد تا ۱۰ هزار 
میلیارد تومان برای خریدوفروش سهام شرکت ها تأمین کند یا ۳۰ هزار میلیارد تومان در صندوق ها 
سرمایه گذاری کند؟! این اعداد و ارقام و واقعیت های مالی چگونگی پرکردن خزانه شهرداری زنگ 
هشداری برای اعضای شورای شــهر تهران است که مراقب باشند در وقت اضافه مدیریت شهری 
به نام تأسیس این نهادهای مالی خدای ناکرده منابع مالی شهر حیف و میل نشود و از سوی دیگر 
شهرداری ملزم شود که اساسنامه هر یک از این نهادها را پیش از اقدام به تأسیس برای تصویب به 

شورای شهر ارائه کند تا همه اقدامات شهرداری تحت نظارت شورای شهر انجام شود.

 شهرداری به دنبال چک سفید امضا است
مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورای اسلامی شهر تهران هم درباره انتقادهایی که در 
صحن علنی در جریان بررســی این لایحه مطرح کرد، با اشــاره به برخــی رفتارهای اخیر مدیریت 
شــهری به «شرق» گفت: به نظر می رسد شــهرداری تهران در سال پایانی دوره شورا تلاش دارد از 
طریق مصوبات صحن شــورا چک ســفیدامضا دریافت کند. هر بار نکاتی را در صحن شورا مطرح 
می کنیم، شاهد هجمه های سازمان یافته در فضای مجازی هستیم. واقعا این سؤال مطرح است که 
چه کسانی از حمله به منتقدان آقای زاکانی نفع می برند؟ به نظر می رسد آرایش سیاسی جدیدی 
در حال شــکل گیری اســت و یاران آقای زاکانی در حال برنامه ریزی برای حضور پررنگ در شورای 

آینده هستند. از همین رو، تحمل نقد برایشان دشوار است.
او ادامــه داد: در موضــوع مقرره گذاری نیز شــاهدیم که شــهرداری گاهی تــلاش دارد بدون
 در نظــر گرفتــن جایگاه قانونی شــورا، اختیارات گســترده ای برای خــود تعریف کنــد. البته باید 
از کمیســیون برنامه و بودجه شــورا تشــکر کرد که بخش هایی از لایحه پرمســئله ای که از سوی 
شهرداری ارائه شده بود را تعدیل کردند، اما همچنان نیاز به اصلاحات جدی در صحن وجود دارد.

ریسک لایحه سرمایه گذاری برای تهران
در صحن شــورای شهر هم دیدگاه های متفاوتی در خصوص این لایحه مطرح شد. ناصر امانی، 
عضو شــورای شهر تهران یادآور شــد: این لایحه بر تمامی مأموریت های شــهرداری تأثیر خواهد 
گذاشــت. اولین تأثیر آن بر توســعه متوازن شهری اســت که جزء مأموریت های اصلی شهرداری 
است. در مصوبه کمیسیون، به چهار ماده مهم در این راستا پرداخته شده که تغییرات زیادی نسبت 
به لایحه اولیه شــهرداری داشــته است. توجه به پروژه های مشــخص و الزام به بازنگری سالانه، 
زمینه توســعه متوازن تر را تقویت کرده و به توسعه مناطق کمتر برخوردار کمک می کند. به علاوه، 
توجه به بازآفرینی صنعتی و تعریــف پهنه های جدید و حمایت از تولیدکنندگان صنعتی می تواند 
از تمرکــز صرف بــر پروژه های عمرانی یا خدماتی جلوگیری کرده و به توســعه متوازن کمک کند. 
با این حال، باید توجه داشت که این چهار ماده دقیقا در راستای مأموریت شهری و توسعه متوازن 

شهری هستند.
اگرچــه این مصوبه اعضــا، جنبه های مثبتی هم دارد، اما دو ریســک اساســی نیز وجود دارد؛ 
نخســت، اگر انتخاب پروژه ها و تخصیص منابع بدون مطالعات دقیق و نیازسنجی منطقه ای انجام 
شــود، ممکن است خطر توسعه نامتوازن و تشدید نابرابری ها باقی بماند. دوم، تمرکز بر پروژه های 
درآمدزا ممکن اســت موجب محرومیت مناطق محروم از ســرمایه گذاری کافی شــود. در نهایت، 
نوسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد دو ماده در این مصوبه را به خود اختصاص داده که در ادامه 

باید به آنها توجه بیشتری شود.
بــه گفته او؛ ایــن مصوبه، برخلاف لایحــه اولیه شــهرداری، رویکردی فعال تر برای نوســازی 
بافت های فرسوده اتخاذ کرده است. ایجاد محلات جدید مقاوم و دارای تمام نیازمندی ها می تواند 
کیفیت زندگی ســاکنان این مناطق را بهبود ببخشــد و از تخریب بافت اجتماعی جلوگیری کند. با 
این حال، دو ریسک عمده نیز وجود دارد: اولا، اگر مشوق ها و سیاست های حمایتی هدفمند نباشد، 
ممکن اســت ساخت وســازهای لوکس و غیرقابل  دسترس برای ســاکنان اصلی ایجاد شود که در 
نتیجه، باعث جابه جایی جمعیتی و تخریب بافت فرهنگی شود. دوم اینکه، نبود پیوست اجتماعی 

و فرهنگی برای پروژه نوسازی می تواند منجر به نارضایتی اجتماعی شود.
امانی اضافه کرد: موضوع بعدی، توجه ویژه به توســعه حمل ونقل و زیرســاخت های شهری 
است. در این زمینه، ماده ۵ این مصوبه به بهینه سازی حمل ونقل بار از طریق استفاده از باراندازها 
و خطوط مترو و راه آهن پرداخته اســت. ماده ۶ به تهیه و پیاده ســازی نظام جامع حمل ونقل کالا 

و انبــارداری و مــاده ۱۰ نیــز به انتشــار اوراق مالی 
برای توســعه پروژه های شــهری، به ویــژه در حوزه 

حمل ونقل و زیرساخت اشاره دارد.
ارزیابی ما از این ســه ماده این اســت که مصوبه 
کمیســیون به یکی از اساســی ترین معضلات شــهر 
تهران، یعنی حمل ونقل، پرداخته است. امکان تأمین 
مالی پروژه های حمل ونقل از طریق اوراق مشارکت 
و جمع ســپاری مالی می تواند به تسریع توسعه این 
بخش کمک کند. با این حال، ریسک هایی هم وجود 
دارد. اگر توسعه حمل ونقل بار با برنامه ریزی جامع 
و هماهنگی با ســایر بخش ها انجام نشــود، ممکن 
است نیاز به امکانات سنجی دقیق و مطالعات مناسب نباشد، که در این صورت ممکن است منابع 

هدر برود.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه شورای شــهر تهران گفت: در خصوص بهبود کیفیت و کمیت 
خدمات در شهر، سه ماده از این مصوبه (ماده ۱۱، ۱۶ و ۱۸) به تشکیل صندوق توسعه و تسریع در 
صدور مجوزها تأکید دارند که می تواند به شــفافیت مالی و کاهش ریسک های پرداخت و تضامین 

کمک کند. این اقدامات می توانند به بهبود کیفیت خدمات و رضایت ذی نفعان منجر شوند.
تعریف سبد پروژه های مشارکتی با بنگاه های بزرگ، امکان اجرای پروژه های پیچیده تر را فراهم 
می کند. اما ریســک این بخش این اســت که اگر اجرای این مواد با نظارت کافی و شــفافیت کامل 
همراه نباشــد، ممکن است به فســاد، رانت و نارضایتی منجر شــود و همچنین نبود شاخص های 

ارزیابی کیفی و کمی، سنجش موفقیت این اقدام را دشوار می کند.
او ادامه داد: موضوع دیگر توجه به توســعه زیرســاخت های شهری اســت که در مواد ۲ و ۱۰ 
مصوبه مورد تأکید قرار گرفته اســت. این مصوبه با اســتفاده از ابزارهای نوین مالی، ظرفیت رشد 
و ارتقای زیرســاخت های شــهری را افزایش داده است. دو ریســک در این زمینه وجود دارد: اولا، 
اگر فرایند خرید و تأمین کالاها و خدمات شــفاف نباشد، خطر فســاد و هدررفت منابع وجود دارد. 
همچنین  خرید تضمینی فولاد یا خدمات باید بر اساس نیاز واقعی و قیمت مناسب انجام شود تا از 

تحمیل هزینه های اضافی به شهرداری جلوگیری شود.
امانــی گفت: در مــورد حمایت از مراکز نوآوری و اســتارتاپ ها، این مصوبه می تواند به رشــد 
اقتصاد دانش بنیان و ایجاد اشتغال پایدار کمک کند. ریسک های این سیاست شامل نیاز به انتخاب 
دقیق شــرکت ها، نظارت مستمر و حمایت از نوآوری اســت. همچنین  نیاز به شاخص های ارزیابی 

عملکرد برای سنجش موفقیت این پروژه ها نیز احساس می شود.
به اعتقاد این عضو شــورا، اگرچه ایــن لایحه در صورت تصویب نقاط قــوت فراوانی دارد، اما 
باید دســتورالعمل های اجرایی شــفاف و دقیقی برای موارد کلیدی تدوین شود تا از فساد و رانت 
جلوگیری شــود. همچنین  نیاز به نظارت دقیق و شــفافیت کامل در تمامــی مراحل اجرائی برای 

اطمینان از موفقیت این پروژه ها و حفاظت از منابع عمومی ضروری است.
او ریســک های حقوقی و مالی را یکی از ریســک های این لایحه دانســت و گفت :  عدم توانایی 
شــهرداری در بازپرداخت اصل و ســود اوراق یا اجرای تعهدات خرید تضمینی می تواند منجر به 
نکول تعهدات مالی شــود. همچنین قیمت گذاری محصولات یا خدمات پروژه های سرمایه گذاری 
ممکن اســت با قوانین ناظر بر قیمت گذاری خدمات عمومی در تعارض باشد. همچنین  استفاده از 
منابع بودجه برای پرداخت هزینه فســخ قراردادها باید با محدودیت های مصرف بودجه عمومی 
همخوانی داشــته باشــد. همچنین برخی مواد نیاز به دســتورالعمل های اجرایی دقیق دارند تا از 
تفسیرهای سلیقه ای و ایجاد رانت جلوگیری شود. نبود سقف مشخص برای برخی تعهدات مانند 

تضمین سود یا خرید تضمینی می تواند تعهدات مالی غیرقابل  کنترلی ایجاد کند.

تغییر  کاربری بوستان ها به بهانه توسعه فناوری
مهدی پیرهادی هم در این جلســه گفت:  امسال که تمرکز بر سرمایه گذاری در تولید قرار گرفته 
اقدام خوبی است. اما ای  کاش برای هر یک از این موضوعات، کمیته ای تخصصی شکل می گرفت تا 
بررسی دقیق تری صورت گیرد. هر کدام از این موضوعات، ابعاد کلانی دارند که نمی توان به صورت 
یکباره در صحن شورا درباره آنها تصمیم گیری کرد. به  عنوان نمونه، توسعه کارهای فناوری مطرح 

شده اما هنوز مشخص نیست که این توسعه قرار است در کدام نقاط شهر انجام شود.
پیرهادی گفت: چند ســال اســت که درباره وضعیت بوســتان ولایت صحبت می کنند و هنوز 
تعیین تکلیف نشــده است. حالا گفته می شود بخشی از بوستان به فضای علم و فناوری اختصاص 

پیدا کند، در حالی  که طراحی آن اساسا باید دقیق و با نظر متخصصان صورت پذیرد.
او  تأکید کرد  قرار بود بخش های فرســوده ای تخریب شده و بوســتانی مناسب شکل بگیرد، نه 
اینکه کارکرد فضای ســبز را به چالش بکشــیم. پارک علم و فناوری با بوســتان های شهری تفاوت 
ماهوی دارد. نباید تصور شــود که پارک علم و فناوری باید در فضای بوســتانی احداث شــود؛ این 

فضاها باید در زمین های خالی و مناسب احداث شوند.
پیرهادی افزود: برخی از اختیاراتی که در این طرح ها لحاظ می شــود، نیاز به تطبیق و بررســی 
دارد و نمی توان صرفا در یک جلسه شورا درباره آن تصمیم گیری کرد. اگر صرفا بناست بگوییم این 

تصمیم ها در راستای مأموریت های کلی است، پس چرا در صحن شورا مطرح می شود؟

انتقاد از سخت گیری در حوزه سرمایه گذاری شهری
محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران نیز با بیان اینکه بررسی ها 
در کمیسیون مربوطه نشان داد که صلاح نیست اختیارات گسترده در قالب یک لایحه به شهرداری 
داده شــود، پس تغییراتی دادیم، گفت: لایحه ای که امروز بررســی می شود، بر اساس نظرات تمام 
کمیســیون ها و اعضای شوراست و لایحه ۲۰ روز اســت که برای تمام اعضا ارسال و اصلاحات در 
لایحه اعمال شده است؛ کاش اعضا نگاهی به لایحه می انداختند، سپس انتقادات را در این جلسه 

مطرح می کردند.
مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، با بیان اینکه باید اقدامات مؤثر در پی تصویب این 
لایحه انجام شود و یکی از بندهای این لایحه درباره مدیریت آب و برق است که اساسا با شهرداری 
تهران نیست، گفت: به شهرداری و شورای شهر متأسفانه نگاهی سخت گیرانه و تنگ  نظرانه وجود 
دارد. مثلا روز گذشــته در نمایشگاه گل بودیم که ناگهان آب قطع شد. حالا سؤال این است که چرا 
چنین مشــکلی به وجود آمده؟ در واقع، مدیریت آب در دســت شــهرداری تهران نیست. مدیریت 
برق هم در اختیار شــهرداری نیســت. در شــهرداری مدیریت  در بخش های مختلفی وجود دارد 
که هیچ کدام به شــهرداری مربوط نیســت. یا مثلا ایجاد مرکز تجارت جهانی با شــهرداری نیست؛ 
اما در طرح جامع به این اشــاره شــده که انبارهای بزرگ در جنوب شــهر برای ایجاد مرکز تجارت 
جهانی در نظر گرفته شــده بود. البته منظور این نیست که شــهرداری تجارتخانه ایجاد کند، بلکه 
رونق بخشــیدن به مرکز تجارت جهانی و راه اندازی آن مد نظر اســت. بایــد در نگارش متن دقت 
کرد که مشــکلی ایجاد نشــود. مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورای شهر تهران، با اشاره 
به عملکرد شــهرداری در برخی حوزه ها هم گفت: شهرداری تهران هنوز در انجام وظایف اصلی 
خود مانند مدیریت پسماند و جمع آوری زباله، پس از گذشت نزدیک به چهار سال و با وجود تغییر 
چندین معاون، موفق عمل نکرده است. با این شرایط، ورود به حوزه های جدیدی مانند استارتاپ ها 
و پارک های فناوری که در صلاحیت نهادهایی مانند معاونت علمی ریاست جمهوری است، نه تنها 
اولویت شــهرداری نیست، بلکه انحراف از مســیر وظایف قانونی آن است. ما با پدیده ای مواجهیم 
که شــهرداری با ارائه متونی مبهم، تلاش می کند مجوز کلی از شــورا دریافت کند تا عملا دســت 

خود را برای هرگونه اقدام باز بگذارد. این یعنی شورا از نقش نظارتی خود کنار گذاشته می شود.
در میانه بررســی، برخی از اعضا پیشــنهاد برگشــت لایحه به کمیســیون برای بررسی بیشتر را 
مطرح کردند که چمران، رئیس شــورای شهر تهران، در واکنش به آنها گفت: اگر می خواهید، رأی 
بدهید که از دســتور خارج شــود اما آبروریزی نکنید پیشنهاد من این است که دقت کنیم و به جای 
صحبت کــردن بــا هم، روی متن موضوع دقت کنیم و هوشــیارانه نظر بدهیــم. اینکه لایحه را به 

کمیسیون ها برگردانیم جز شرمندگی چیزی به دنبال ندارد. من امروز شرمنده ام.
او با بیان اینکه نگرانی و انتقاداتی داریم گفت: ما می خواهیم کار عملیاتی انجام دهیم و نباید 

تبلیغاتی صحبت کنیم. مسائل را نباید با هم ترکیب کرد.
نهایتا اعضای شورای شهر تهران تعدادی از لوایح را بررسی کردند، اما به دلیل تمام شدن زمان 

جلسه شورای شهر، ادامه بررسی بندها به جلسه آینده موکول شد.

لایحه پرحاشیه شهرداری برای سرمایه گذاری در تولید، زیر ذره بین شورا

رؤیاهای طلایی زاکانی در وقت اضافه
گزارش گزارش خبری
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